
Przykłady: Warszawianin, Zgierzanin,
Ochocianka, Mokotowianin.
Dopuszczalne alternatywne zapisy
nieoficjalnych nazw etnicznych: kitajec/Kitajec,
jugol/Jugol, angol/Angol itp.

Przykład: samochód marki
Ford i pod oknem

zaparkował czerwony Ford.

Przykład: Zastanawiam się,
czy by nie pojechać w góry.

Cząstka nie- będzie zawsze pisana łącznie z
imiesłowami, przymiotnikami i przysłówkami,

niezależnie od stopnia czy znaczenia.
Przykłady: nieczytany, niedoceniany,

nieadekwatny, niemilszy, nielepiej,
nienajstaranniej

Małą literą: dramat szekspirowski, epoka
zygmuntowska
Przymiotniki zakończone na -owy, -in(-yn),
–ów mogą być małą lub wielką literą.
Przykład: jackowe dzieci / Jackowe dzieci

Cząstka pół– będzie pisana łącznie w
wyrażeniach ogólnych, np. półzabawa,

półnauka, a z łącznikiem, gdy odnosi
się do osoby lub rzeczy, np. pół-Polka,

pół-Francuzka.

Wyrazy, które zwykle występują razem i mają
takie samo lub podobne brzmienie, mogą być
zapisywane na trzy sposoby. Przykłady:

Z łącznikiem: tuż-tuż, trzask-prask
Z przecinkiem: tuż, tuż; trzask, prask
Rozdzielnie: tuż tuż, trzask prask

Przedrostki łączymy z wyrazami małą literą, a przy
wyrazach wielką literą stosujemy łącznik, przykład:
super-Europejczyk. Cząstki takie jak mini-, super-,
eko-, wege- mogą być też pisane rozdzielnie, gdy
pełnią funkcję opisową, np. mini wieża, super pomysł,
lub łącznie, gdy tworzą integralną część wyrazu:
miniwieża, superpomysł.

Cząstki niby- i quasi- zapisujemy łącznie z
wyrazami pisanymi małą literą. Przykłady:

nibyartysta, quasipostępowy.
Gdy wyraz zaczyna się wielką literą,

stosujemy łącznik, np.: niby-Polak

 Pisownia wielką literą
nazw mieszkańców
miast, dzielnic i wsi

Pisownia wielką literą nazw
firm, marek i modeli wyrobów
przemysłowych

 Łączna pisownia nie- z
imiesłowami odmiennymi oraz z
przymiotnikami i przysłówkami

Przymiotniki od
nazw osobowych

Pisownia par wyrazów
równorzędnych

Łączna pisownia
cząstek niby- i quasi-

Rozdzielna pisownia
cząstek –bym, -byś, -by,

-byśmy, -byście ze
spójnikami

 Łączna i łącznikowa
pisownia członu pół–

Użycie wielkich liter
w nazwach własnych

Pisownia prefiksów

od 1 stycznia 2026r.

NAJWAŻNIEJSZE ZMIANY W
ORTOGRAFII

Wszystkie człony nazw własnych piszemy wielką literą, z
wyjątkiem przyimków i spójników.

Przykłady: Komety: np. Kometa Halleya
Topografia: np. Cieśnina Bosfor / cieśnina Bosfor –

wielka litera używana jest, gdy człon nazwy traktowany
jest jak rzeczownik własny, a mała litera, gdy pełni

funkcję ogólnego określenia rodzaju obiektu.
Obiekty przestrzeni publicznej: np. Aleja Róż

Lokale i nagrody: np. Nagroda Nobla. 

 Do roku 2030 na egzaminie ósmoklasisty będą akceptowane zarówno dotychczasowe, jak i nowe formy pisowni.


